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АННОТАЦИЯ 

Взаимосвязь субъективного благополучия и индивидуально-

типологических свойств личности пожилых людей: аннотация к 

дипломной работе / Евгения Васильевна Шуликова; Факультет философии и 

социальных наук; кафедра социальной работы и реабилитологии; науч. 

руководитель Легчилин Анатолий Александрович, кандидат философских 

наук, профессор. 

Цель работы: выявить взаимосвязь субъективного благополучия и 

индивидуально-типологических свойств личности пожилых людей. 

Задачи исследования: 

1. Провести теоретический анализ взаимосвязи субъективного 

благополучия и индивидуально-типологических свойств личности пожилых 

людей; 

2. Определить субъективное благополучие одиноко проживающих 

пожилых людей и пожилых, проживающих в семье; 

3. Выявить уровень психологического благополучия одиноко 

проживающих пожилых людей и пожилых, проживающих в семье; 

4. Изучить индивидуально-типологические свойства личности одиноко 

проживающих пожилых людей и пожилых, проживающих в семье; 

5. Установить взаимосвязь субъективного благополучия и 

индивидуально-типологических свойств личности пожилых людей; 

6. Сформировать рекомендации по повышению субъективного 

благополучия пожилых людей. 

Объект исследования – субъективное благополучие пожилых людей. 

Предмет исследования – взаимосвязь субъективного благополучия и 

индивидуально-типологических свойств личности пожилых людей. 

Дипломная работа включает в свою структуру следующие элементы: 

введение, основную часть, состоящую из двух глав, заключение, список 

использованных источников из 75 наименований. Общий объем дипломной 

работы – 61 страница.  

В первой главе проводится теоретический анализ субъективного 

благополучия и индивидуально-типологических свойств личности пожилых 

людей. 

Во второй главе проводится эмпирическое исследование взаимосвязи 

субъективного благополучия и индивидуально-типологических свойств 

личности пожилых людей. 

Выводы имеют практическую значимость и могут быть использованы 

для организации социально-психологического сопровождения реабилитации 

лиц пожилого возраста на базе гериатрических центров, отделений и 

кабинетов. 

  



RESUME 

The relationship of subjective well-being and individual-typological 

personality characteristics of the elderly: summary of the thesis / Yauheniya 

Vaslievna Shulikava; Faculty of Philosophy and Social Sciences; Department of 

Social Work and Rehabilitation; scientific director Legchilin Anatoly 

Alexandrovich, сandidate of Philosophy, professor. 

Objective: to identify the relationship of subjective well-being and 

individual-typological personality characteristics of the elderly. 

Objectives of the study: 

1. To conduct a theoretical analysis of the relationship of subjective well-

being and individual-typological personality characteristics of the elderly; 

2. To determine the subjective well-being of the elderly living alone and the 

elderly living in the family; 

3. To identify the level of psychological well-being of the elderly living 

alone and the elderly living in the family; 

4. To study the individual-typological properties of the personality of the 

elderly living alone and the elderly living in a family; 

5. To establish the relationship of subjective well-being and individual-

typological personality characteristics of the elderly; 

6. Formulate recommendations for improving the subjective well-being of 

older people. 

The object of the research is the subjective well-being of the elderly. 

The subject of the research is the interrelation of subjective well-being and 

individual-typological personality traits of the elderly. 

The thesis includes in its structure the following elements: introduction, the 

main part consisting of two chapters, conclusion, list of references from 75 items. 

The total amount of the thesis – 61 pages. 

The first chapter provides a theoretical analysis of the subjective well-being 

and individual-typological personality traits of the elderly. 

In the second chapter, an empirical study of the relationship of subjective 

well-being and individual-typological personality characteristics of the elderly is 

carried out. 

The findings are of practical importance and can be used for the organization 

of socio-psychological support for the rehabilitation of elderly people on the basis 

of geriatric centers, departments and offices. 


